
Referat af NSCK's  generalforsamling den 9. september kl. 14:00 i 

Helligåndshuset, København 

 
 

        Formanden Per Rasmus Møller bød velkommen til de 16 fremmødte deltagere. 

 
a) Valg af dirigent og referent 

Forsamlingen valgte Vagn Jakobsen (VJ) til dirigent og Karsten Hermansen (KH) til referent 

 

b) Formandens beretning til efterretning 

Formanden Per Rasmus Møller (PRM) aflagde beretning, der blev modtaget med applaus. Der var 

ingen uddybende spørgsmål. 

 

c) Fremlæggelse af det reviderede regnskab til godkendelse 

Henriëtte Nielsen (HN) fremlagde som midlertidig kasserer regnskabet, der udviser et mindre 

underskud på 2566,11 kr. Vagn Jakobsen (VJ) gennemgik balancen, der udviste 6975,24 kr 

 

d) Drøftelse af fremtidens arbejde 

PRM  efterlyser flere medlemmer ikke mindst i Norge og Sverige. Vegar Sandholt (VS) og Terje 

de Groot (TDG) laver et medlemsfremstød i Norge. I Danmark og Norge er der god fremgang for 

nye klokkespil, mens udvikling i Sverige stagnerede allerede i 1980-erne. VS: I Norge er der en 

vældig god udvikling både på uddannelsesområdet og på etablering af nye klokkespil. PRM: 

Klokkespilsskolen har omkring 10 studerende, der med undtagelse af en enkelt får deres 

uddannelse i Vor Frelsers Kirke, København. TDG vil udnytte sin gode kontakt til Riksantikvaren 

i Norge. VS: NSCK har en forholdsvis ny, men lidt statisk hjemmeside NSCK.org samt en aktiv 

og benyttet profil på Facebook. PRM foreslår lokale arrangementer, som vil gavne helheden. 

F.eks. ekskursioner såvel uden- som indenrigs. Det kunne være en studietur til England med 

henblik på change-ringing. Ekskursioner til de svenske klokkespil kunne måske øge interessen ved 

koncerter på de forskellige klokkespil.  Ekskursionerne skal i princippet hvile økonomisk i sig selv 

via deltagerbetaling. Da de ekskursioner, der tidligere skete i Klokkenistskolens regi, næppe vil 

kunne praktiseres længere, kan NSCK være et godt og fremtidigt forum. Karin Viller (KVH) gør 

opmærksom på, at man skal undgå sammenfald med andre arrangementer, f.eks. Nordisk 

Kirkemusiksymposium, der afvikles i Göteborg samtidig med NSCK-konferencen. PRM gør 

opmærksom på, at ikke alle organister er villige til at spille på klokkespillene og uddanne sig i de 

kirker, der har et koncertspil. I Sverige står mange klokkespil ubenyttede hen. Helle Kjeldsen 

(HDK): Kan der gøres noget for at få nye medlemmer i Finland? TDG: Det tidligere finske 

medlem var kategorisk afvisende. 

 

e) Budget for de kommende 2 år og fastsættelse af kontingent.  

PRM præsenterede bestyrelsens forslag til budget for de kommende to år. 

Generalforsamlingsbeslutningen fra 2015 om at øge kontingentbetalingen fra 10 Euro til 300 DKR 

giver gode udsigter rent økonomisk. VJ: Flere medlemmer kan måske give basis for opnåelse af 

portostøtte til udsendelse af Acta. 

 

f) Indkomne forslag. Disse skal være formanden i hænde senest 14 dage før generalforsamlingen, 

og offentliggjort senest 24 timer før mødet.  

Ingen forslag indkommet 

 

g) Valg af formand 

Nuværende formand PRM genopstiller ikke ud fra to grunde: 

1. vedtægterne paragraf om at formanden sidder i en periode af maksimum 3 år samt at 

posten skal cirkulere mellem de nordiske lande. 

2. Foreningen er nu igen inde i en god og rolig gænge, der kan ses som et godt tidspunkt at 

overlade styret til andre kræfter. 

 

Vegar Sandholt opstillede og blev valgt med applaus. 



 
 

h) Valg af bestyrelsesmedlemmer 

På valg var: Henriette Nielsen og Terje de Groot. Begge var villige til genvalg og blev valgt med 

applaus. Desuden står der en plads ledig efter Boas Nielsens bortgang.  

Endvidere var der forslag om følgende, der blev valgt med applaus: 

Karsten Hermansen (DK) 

Henning Andersen (N) 

Per Rasmus møller (DK) 

 

i) Valg af 2 revisorer samt 1 suppleant for disse suppleant.  

Nuværende revisorer Peter Langberg og Ebbe Marxen blev genvalgt som revisorer og Ulla 

Handler som revisorsuppleant. 

 

j) Valg af delegerede til World Carillon Federation samt suppleanter for disse 

VS og PRM blev genvalgt som delegerede. Hans Ole Thers (HOT) og KVH blev valgt som 

suppleanter 

 

k) Valg af et valgkomité til næste generalforsamling 

Nuværende valgkomité TDG, Lars Sømod og Martin Hørlyck blev genvalgt 

 

l) Eventuelt. 

PRM kunne berette om et dansk firma, der forsøger sig med elektroniske klokkespil til brug i 

danske kirker; primært en moderne kirke ved Roskilde. Roskilde stift har givet en blank afvisning, 

der bl.a. var begrundet med, at man dermed ville undergrave den fornemme danske klokkekultur 

og desuden ikke længere have belæg for at forbyde muslimske bønnekald fra de danske moskeer. 

PRM havde som klokkenist ved Dronning Ingrids Klokkespil i Grenaa fået en henvendelse fra 

Koninklijke Beiaardschool Jef Denijn i Belgien med opfordring til at opføre en komposition med 

navnet ADHAN, der omfatter udsendelse af muslimske bønnekald over højttalere i kirketårnet 

parret sammen med musik spillet på klokkespillet. Biskoppen over Aarhus Stift havde på det 

kraftigste frarådet deltagelse i projektet, der har til hensigt at skabe fred kristne og muslimer 

imellem. Stykket skulle i 2015 have været opført i Berlin, men blev i sidste øjeblik opgivet efter at 

klokkenisten havde modtaget flere trusler på livet. 

 

Hermed var spørgelysten udtømt, og dirigenten Vagn Jakobsen kunne kl. 15:14 takke de 

fremmødte for god ro og orden. 

 

 

 

 

 

9. september 2016 Karsten Hermansen 

 

28. september 2016 renskrift PRM 


